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       Białe Błota, dnia 26.04.2023 r. 

BRG.0012.2.4.2023 

 

 

Protokół z posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów Rady Gminy Białe Błota z dnia  

26.04.2023 r. od godz. 13.00 w Urzędzie Gminy Białe Błota, ul. Guliwera 4a 

 
 
 
W posiedzeniu uczestniczyli: Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska, radny Henryk Sykut, 

radny Bronisław Balcerowski, radny Sławomir Ruge, radny Krzysztof Michalak, radna Anna 

Banaszek, radna Maria Wolsztyńska, Zastępca Wójta Gminy Białe Błota Paweł Zuehlke , Skarbnik 

Gminy Białe Błota Katarzyna Strzygocka-Kowalska, Wojciech Jarosiński z Referatu Zamówień 

Publicznych i Pozyskiwania Funduszy, Kierownik Referatu Inwestycji Anna Bromka, Kierownik 

Referatu Ochrony Środowiska Daniel Kończak. 

 

Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska powitała zebranych na posiedzeniu Komisji Budżetu  

i Finansów, odczytała pouczenie dotyczące ochrony danych osobowych, sprawdziła obecność oraz 

przedstawiła  tematykę posiedzenia. 

 

 Tematyka:  

1. Omówienie sprawozdania opisowego z wykonania budżetu za 2022 rok.  

2. Wpływ Polskiego Ładu na budżet Gminy Białe Błota – ogólnie.  

3. Sprawy bieżące. 

 

Ad. 2 

Wojciech Jarosiński z Referatu Zamówień Publicznych i Pozyskiwania Funduszy powiedział, że  

w ramach inwestycji realizowanych z programu inwestycji strategicznych Polski Ład na obecną 

chwilę, jest realizowana inwestycja głównej przepompowni ścieków, etap II. Kwota, która jest 

sygnowana przez Bank Gospodarstwa Krajowego opiewa na wartość 10 250 000,00 zł, po realizacji 

inwestycji te środki będą przekazywane na konto gminy. Kolejną inwestycją, która jest realizowana 

w ramach Polskiego Ładu, to budowa kanalizacji w Łochowie. Kwota promesy z tego programu 

opiewa na wartość około 2 710 000,00 zł, tylko 5% wkładu własnego będzie przez gminę 

dopłacane. Kolejna inwestycja dotyczy oświetlenia, kwota promesy na tą inwestycję opiewa na 

wartość 697 926,60 zł i przypadku tej inwestycji gmina musi pokryć wartość 2% wkładem własnym. 

Najnowszą realizacją w ramach Polskiego Ładu jest ogłoszony przetarg na budowę farmy 

fotowoltaicznej o mocy do 0,5 MW. Promesa wstępna, czyli konkursowa, zakłada wartość  
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2 milionów złotych, natomiast kwota ta może ulec zmianie tylko w przypadku, jeśli oferenci dadzą 

niższe kwoty od zakładanych we wniosku o dofinansowanie. W przypadku tej inwestycji wkład 

własny na obecny moment wynosi 2%. Wojciech Jarosiński z Referatu Zamówień Publicznych  

i Pozyskiwania Funduszy poinformował, że złożony został wniosek na nowy konkurs z rządowego 

funduszu Polski Ład, na odbudowę zabytków. Wniosek jest obecnie oceniany, założeniem do 

naboru była częściowa odbudowa szkoły w Przyłękach. 

 

Na prośbę Przewodniczącej Wojciech Jarosiński wskazał, że wkład własny w II etapie budowy 

przepompowni wynosi 20,5%. 

 

Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Ilona Nowakowska zapytała Skarbnik Gminy jaki wpływ 

ma Polski Ład na budżet gminy. Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska odpowiedziała, że 

zwiększa nasz majątek. 

 

Kierownik Referatu Inwestycji Anna Bromka przedstawiła temat oświetlenia realizowanego  

w ramach Polskiego Ładu, wskazując, że jest to budowa łącznie 75 punktów świetlnych, z czego 53 

punkty świetlne w miejscowości Ciele oraz 22 w  Prądkach. Umowa została podpisana z firmą 

Przedsiębiorstwo Usług Energetycznych Wergon w dniu 21 grudnia 2022 roku na kwotę  

712 170,00 zł brutto, z terminem realizacji do 21 lipca tego roku. Wykonawca zrealizuje inwestycję 

na kwotę niższą niż zakładana. Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut 

powiedział, że niestety ta kwota nie mogła być zainwestowana w innym miejscu aniżeli Ciele  

i Prądki. Zastępca Wójta Gminy Białe Błota Paweł Zuehlke stwierdził, że wszystkie możliwe punkty 

w Cielu, z istniejącymi projektami, w tym momencie są ujęte. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut zadał pytanie odnośnie III etapu 

oświetlenia. Zastępca Wójta Gminy Białe Błota Paweł Zuehlke poprosił o zadanie pytania na piśmie.  

 

Ad. 1. 

Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska rozpoczęła omawianie sprawozdania opisowego  

z wykonania budżetu za 2022 rok. Zarządzeniem Nr 10/2023 Wójta Gminy Białe Błota z dnia 30 

marca 2023 r. w sprawie przyjęcia sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Białe Błota za  

2022 rok, Wójt dokonał przyjęcia sprawozdania, do tej pory nie ma jeszcze opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej. Sprawozdanie z wykonania budżetu w swojej części zawiera spis treści, które 

wyjaśnia, co jest zamieszczone i co jest przedmiotem sprawozdania. Zostały przedstawione dane 

tabelaryczne z załączników. Przy omawianiu skutków obniżenia górnych stawek podatków radny 

Bronisław Balcerowski zapytał o tendencję skutków obniżonych podatków. Skarbnik Gminy 

Katarzyna Strzygocka-Kowalska odpowiedziała, że utrzymują się na tym samym poziomie, ok 3 mln 

zł. Przy omawianiu wykonania planu dotacji pomocy finansowej udzielanej z budżetu gminy 
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Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Białe Błota Anna Banaszek zapytała o sprawozdanie z Gminnego 

Centrum Kultury. Skarbnik odpowiedziała, że skan sprawozdania znajduje się na końcu 

sprawozdania. Radny Bronisław Balcerowski zapytał o dofinansowanie dla stowarzyszeń. Skarbnik 

wyjaśniła kwestię zabezpieczenia środków na tzw. małe granty. Radny zauważył, że duże środki 

zostały przekazane na  źródła ciepła, zapytał czy relatywnie maleje ilość oddawanych śmieci  

lw postaci popiołu. Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut powiedział, że ilość 

nie maleje ze względu na to, że mamy migrację dodatnią i przybywa mieszkańców.  Przy omawianiu 

wydatków bieżących i majątkowych Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut 

zapytał o proporcje wydatków bieżących i majątkowych, zauważył, że w roku 2023 ta proporcja jest 

idealna, zmniejszyły się wydatki bieżące a zwiększyły się wydatki majątkowe. Skarbnik zauważyła, 

że wydatki majątkowe uległy zmniejszeniu ze względu na zmiany w wypłacie świadczenia 500+, to 

zadanie zostało całkowicie zdjęte z gminy i przekazane do ZUSu. Skarbnik Gminy Katarzyna 

Strzygocka-Kowalska podjęła temat wydatków na oświatę i wkładu środków gminnych na ten cel. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut zauważył, że powiększa się dysproporcja 

między subwencją a kosztami utrzymania, co raz większy jest wskaźnik pokrycia środków z budżetu 

gminy.  

 

Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska zaproponowała, aby w kwestii części sprawozdania 

poświęconej wykonaniu zadań majątkowych, pytania zadawać bezpośrednio kierownikom. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut rozpoczął dyskusję na temat udziału 

środków własnych na finansowanie inwestycji, przedstawił analizę wykorzystanych na inwestycje 

środków, podkreślił, że bez środków z Polskiego Ładu, Unii Europejskiej nasze inwestycje mogą 

zostać wyhamowane, chyba, że dojdzie do tego, że wzrosną podatki.  

 

Następnie Skarbnik Gminy kontynuowała omawianie sprawozdania. W kwestii informacji o stanie 

mienia komunalnego gminy Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut zapytał  

o korty tenisowe przy Zespole Szkół w Łochowie, na tym terenie stoi teraz miasteczko rowerowe. 

Skarbnik odpowiedziała, że w tym przypadku nastąpi przekształcenie, ale po rozliczeniu zadania. 

Skarbnik zauważył, że środki trwałe wymagają uporządkowania. Wiceprzewodnicząca Rady Gminy 

Białe Błota Anna Banaszek zapytała o realizację wspomnianego miasteczka rowerowego  

w Łochowie. Kierownik Referatu Inwestycji Anna Bromka odpowiedziała, że na ten moment 

wykonawca ma termin do końca miesiąca, trwa analiza możliwość przedłużenia terminu do końca 

przyszłego miesiąca, musi zostać wyjaśniona kwestia sygnalizacji świetlnej i dźwięku, który 

przeszkadza mieszkańcom. Na ten moment jest to teren budowy, za który odpowiada wykonawca. 

Kwestią dyskusyjną jest jeszcze, kto będzie odpowiedzialny za teren po zakończeniu inwestycji.  

 

Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska kontynuowała przedstawienie sprawozdania, 

wskazała, że na końcu załączone są sprawozdania z wykonania planów finansowych 
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poszczególnych jednostek organizacyjnych.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut miał pytanie odnośnie dochodów 

własnych. Podjęty został temat zaległości oraz przyjęcia stawek podatkowych na poziomie 

mniejszym niż ustawowy.  

 

Radny Bronisław Balcerowski powiedział, że warto byłoby przyjrzeć się inwestycji, która jest 

realizowana przy ulicy Leśnej w Łochowie i kwestii odprowadzania wody. Jest to prywatna 

inwestycja, ale może mieć taki skutek, że  woda będzie spływała w kierunku ulicy Leśnej. Zastępca 

Wójta Gminy Białe Błota Paweł Zuehlke wskazał, że tym tematem będzie musiał się zając Referat 

Dróg. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut zapytał Kierownika Referatu Ochrony 

Środowiska Daniela Kończaka o ilość „kopciuchów” na terenie gminy. Kierownik odpowiedział, że 

należałoby to sprawdzić w Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków. W tym roku mamy 

przewidziane fundusze na wymianę około 80 pieców, zakładając, że każdy z wnioskodawców 

wystąpi o maksymalną kwotę dotacji w wysokości 5 000,00 zł. W całej gminie pozostało do 

wymiany jeszcze kilka tysięcy pieców. Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska uzupełniła, 

że zgodnie ze sprawozdaniem, w roku 2022 dokonano 151 wypłat, tak zwanej refundacji 

w wysokości około 3 000,00 zł i 59 wypłat dotacji w wysokości 5 000,00 zł. Kierownik Referatu 

Ochrony Środowiska Daniel Kończak zauważył, że 99% osób wykorzystuje maksymalną kwotę 

edukacji. 

 

Radny Krzysztof Michalak zapytał czy urząd kontaktuje się w właścicielami starych instalacji, 

informuje o możliwościach pomocy i dofinansowania. Kierownik Referatu Ochrony Środowiska 

Daniel Kończak odpowiedział, że jeżeli wpływa pismo, są przeprowadzane oględziny, wysyłany jest 

wniosek wraz z pouczeniem, jest informacja o możliwości skorzystania z gminnego źródła 

dofinansowania, programu Czyste Powietrze. W każdym przypadku mieszkaniec informowany jest 

o możliwości uzyskania dofinansowania. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Białe Błota Anna Banaszek zapytała o rozliczenie Gminnego 

Centrum Kultury i o kwestię rozliczenia utrzymania poszczególnych świetlic. Skarbnik Gminy 

Katarzyna Strzygocka-Kowalska poinformowała, że rozliczenie planów finansowych jest zgodne  

z  wytycznymi, zgodne z klasyfikacją budżetową. 

 

Kierownik Referatu Ochrony Środowiska Daniel Kończak udzielił odpowiedzi na wcześniej zadane 

pytanie na temat ilości  „kopciuchów, w Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków jest podane, 

że pieców opalanych węglem, w gminie, jest jeszcze ponad 1500.  
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Ad. 3 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut podjął temat umów zleceń na 

doradztwo podatkowe, podatkowo-prawne, budżet, WPF i inne doradztwo. Wiceprzewodniczący 

zapytał, jakie to są koszty dla gminy? Skarbnik poprosiła o zadanie pytania na piśmie. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut zapytał o kwestię szkoleń pracowników 

z zakresu odzyskiwania VATu. Skarbnik odpowiedziała, że gmina bez wsparcia merytorycznego nie 

ma szans na odzyskanie VAT, nawet jeśli się poniosło koszty, dochód w postaci odzyskania VATu 

jest tego wart. Mamy szansę na uzyskanie też VATu ze wszystkich inwestycji wodno-

kanalizacyjnych, czyli tam, gdzie jest prowadzona działalność. Wiceprzewodniczący Rady Gminy 

Białe Błota Henryk Sykut odniósł się do zakresu zlecenia w jednej z umów, przytaczając jej zapisy. 

Zauważył, że w protokole pokontrolnym NIK przewija się wątek, że część zadań, które powinny być 

realizowane przez gminę, objętych jest nadzorem eksperckim, merytorycznym z zakresu prawa 

podatkowego. Wiceprzewodniczący zapytał czy nasza kancelaria tego w ogóle nie robi. Skarbnik 

zaznaczyła, że ta umowa dotyczy wielu lat wstecz i dotyczy to podatków i opłat lokalnych, wyjaśniła 

i przedstawiła powody podejmowania współpracy z zakresu doradztwa. Zaznaczyła, że wsparcia 

udzielają fachowcy w danej dziedzinie, gdzie przepisy prawa tak galopują ze zmianą, żeby nadążyć 

nad wszystkimi wyrokami i niestabilnością przepisów prawa. I jest to o wiele tańsze w kategorii 

zatrudnienia na usługę lub na umowę niż zatrudnienia z wszystkimi pochodnymi pracownika. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Henryk Sykut poruszył kwestię oddzielnej obsługi 

prawnej dla Rady Gminy, wskazując na konflikt interesów.  

 

Na tym zakończono posiedzenie komisji.  

Protokół na podstawie nagrania sporządziła: Katarzyna Lutkowska 

 

 

 

Przewodnicząca Komisji  

                                                   Budżetu i Finansów  

 

 Ilona Nowakowska  

 

 


